
 روايتي از رشادت هاي 
شهيدان حسن و علي خليلي

جواد تاجيك در توئيتي نوشت: حس��ن و علي خليلي، عمليات خيبر 
مجروح شدند. علي تو عقب نشيني جزيره، حس��ن رو كول گرفت كه 
بياره عقب . وس��ط راه برادر رو گذاش��ت داخل يك چاله كه بره كمك 
بياره. تا رسيد به نيروهاي خودي، ديد بعثي ها اومدن بالا سر داداشش... 
ديگه چشم تو چشم پدر و مادرش نشد تا كربلاي يك كه خودش هم 

مفقود شد... 

كي بود كه ميگفت ما نميتونيم؟
كارب��ري با نام »س��يد حبي��ب« توئي��ت ك��رد: محقق��ان ايراني يه 
رصدخانه ساختن كه ميشه باهاش كهكشان هاي پرجرم رو تو فاصله 
66هزارميليارد ميلياردكيلومتر رصد ك��رد. اين رصدخونه از صدهزار 
قطعه مكانيكي الكترونيكي اوپتيكي تش��كيل ش��ده و ساخت ايرانه. 
كي بود ميگفت ما نميتونيم چيزي بسازيم؟ تا فاصله  66 هزار ميليارد 

ميلياردي رو بكنيم تو چشمش.

بي فرهنگي سياسي
سيدعلي موسوي توئيت كرد: عدم عذرخواهي عيسي كلانتري ها نمود 
كمرنگ بودن فرهنگ عذرخواهي در جامعه است. يكي از علل افزايش 
خشونت اجتماعي در س��ال هاي اخير فقدان فرهنگ عذرخواهي در 

مسئولان و مديران عالي رتبه كشور است .

 چرا در قرن ۲۱ 
در پي بررسي عملكرد حافظه هستيم؟

الهام اكبري در توئيتي نوشت: اين ايام استاد و دانشجو نگران از قطعي 
اينترنتند. اگر به جاي ارزيابي پاياني دنبال ارزش��يابي تكويني بوديم، 
امتحان پاي��ان ترم معني نداش��ت. چرا در قرن ۲۱ نظام آموزش��ي ما 
در پي بررسي عملكرد حافظه اس��ت؟ به جاي اهميت دادن به انتقال 
اطلاعات بايد دانشجويان را به سمت درك و حل مسائل از راه مشاركت 

پيش برد.

  عب�دالله گنج�ي، مديرمس�ئول 
روزنامه جوان:

ديروز از دفت��ر رئيس جمهور منتخب تماس 
گرفتند كه اگر اي��ده، طرح يا نظ��ري براي 
رئيس جمهور داريد ارسال نماييد. اصل كار 
خيلي خوب اس��ت اما مهم تر اينكه انسان از 
خودش مي پرسد واقعاً من براي اداره كشور چه 
حرف و ايده اي دارم؟ مدعاي انسان در خلوت 

تنهايي محك مي خورد. شايد هم هيچي.
  حسام الدين آشنا، مشاور رسانه اي 

حسن روحاني:
آن مسئول روابط عمومي كه با طراحي۱0 
تماس تلفني با برخي منتقدان رس��انه اي 
موجب توليد صد خبر مثبت و مؤثر مي شود 
كسي اس��ت كه از منظر رسانه هاي تحقير 
ش��ده به روابط عمومي مقت��در نگاه كرده 

است نه بر عكس. 

  محم�د پ�اداش،  فع�ال رس�انه اي 
اصولگرا:

 فكر مي كردم صب��ح جمعه وق��ت خواب 
مسئولان باشه ولي خب از دفتر آقاي  اژه اي 
با من هم تماس گرفتن و ي��ه راه ارتباطي 
معرفي كردن براي اشتراك گذاري بدون 
واسطه  نظرات و پيشنهادات با خود حاج آقا. 
ما عادت كرديم به كرختي مسئولان توي 
اين هشت سال، الان داريم ترََك ميخوريم.

  احس�ان مازندراني، فعال رسانه اي 
اصلاح طلب:

امروز علاوه بر آقاي احمد زيدآبادي با تعداد 
ديگ��ري از روزنامه ن��گاران منتقد تماس 
گرفته شده است. آيت الله رئيسي به واسطه 
سال ها حضور در حاكميت به خوبي مي داند 
چگونه با م��دارا در روش و پرهيز از افراط 
مي تواند منافع ملي را به صورت حداكثري 

تأمين كن��د. بايد براي حف��ظ اين رويكرد 
تلاش كرد. 

  غلامحس�ين كرباس�چي، دبيركل 
حزب كارگزاران سازندگي:

اي��ن اقدام��ات معم��ولاً اواي��ل دوره هاي 
رياست جمهوري انجام مي شود و جلساتي 
هم برگزار مي كنند. اميدوار هستيم كار مؤثر 
و متداومي باشد. مهم اين است به پيشنهادها 
ترتيب اثر دهند و اگر حالت تبليغاتي نداشته 

باشد، كار مثبت و خوبي است. 
  احم�د زيدآبادي، فعال رس�انه اي 

اصلاح طلب:
از طرف دفتر رئيس��ي تم��اس گرفته اند. 
درخواست شان دريافت انتقادات، نظرات 
و پيش��نهادات من ب��ه آقاي رئيس��ي در 
مقام رياس��ت جمه��وري ب��ود. گفتم اگر 
بخواند، چراكه ن��ه؟ تأكيد كردند كه حتماً 

مي خواند. . . قرار است از همه صاحبنظران 
در زمينه هاي مختلف نظرخواهي ش��ود، 
اميدوارم اين خود نشانه اي از تحولي عملي 

در رويكرد زمامداري در كشور ما باشد. 
  مي�لاد گ�ودرزي، فعال رس�انه اي 

عدالت خواه:
از طرف آقاي اژه اي تماس گرفتن و گفتن 
ايشون در دوره جديد تأكيد دارن نظرات، 
انتقادات و پيشنهادات افرادي مثل شما رو 
بشنون. سنت پسنديده ايه كه گويا از دوره 
آقاي رئيسي بناگذاشته ش��ده. اوايل دوره 
قبلي هم سر موضوعي چنين پيغامي دادن، 
مواردي رو نوش��تيم و دادي��م. بخش قابل 
توجهي از اون نامه محقق شد. اصل ديالوگ 
مسئولان با فعالين حوزه كاري شون اتفاق 
مثبتيه، اما مهم تر اينه ك��ه بعد از يه مدت 

ميشه نتيجه اين ديالوگ رو آزمود. 
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رويكردي نو براي حل مشكلات ايران
واكنش كارشناسان طيف هاي مختلف به تماس دفاتر رئيس جمهور و قوه قضائيه براي اخذ مشورت

در روزهاي گذشته كارشناسان و نخبگان مختلفي از جريانات گوناگون سياسي در توئيت ها و 
نوشته هايي اعلام كردند از دفاتر حجت الاسلام رئيسي، رئيس جمهور منتخب و حجت الاسلام 
اژه اي، رئيس جديد قوه قضائيه با آنها تماس گرفته شده و درخواست برنامه و پيشنهاد شده 
است. اين خبر با واكنش هاي مثبت بسياري در شبكه هاي اجتماعي همراه بود. كاربران از اين 

كار استقبال كردند و آن را نشاني بر تحول در سال هاي پيش روي كشور دانستند. كارشناساني 
نيز كه با آنها تماس گرفته شده بود اين حركت را رويكردي نو براي حل مشكلات كشور دانستند 
و اعلام كردند با كمال ميل نظراتشان را در اختيار رؤساي تازه قرار خواهند داد. در ادامه برخي  
نظرات مختلف كارشناسان را در خصوص اين اتفاق مي خوانيد كه به صورت خلاصه آمده است. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

محس��ن قلي زاده در صفحه خود در پلتفرم 
»ويرگول« از الگوي تأييد اجتماعي نوشت. 
چكيده اي از يادداش��ت او: تا به حال شده در 
موقعيتي مانده باشيد كه ندانيد چه رفتاري 
درست اس��ت و با تقليد از ديگران، تصميم 
گرفته باشيد؟ ش��ايد بگوييد نه ولي در واقع 
بس��ياري از رفتارهاي ما كپي و تقليد است؛ 
وقتي در مقايسه مشتريان دو رستوران، آن را 
انتخاب مي كنيد كه شلوغ تر است، وقتي پاكت 
خالي چيپس را در جا ليواني صندلي در سالن 
سينما فرو مي بريد چون همه اطرافيان همين 
كار را كردند، وقتي به طور ضمني افرادي را كه 
خودروي گران قيمتي سوار مي شوند با كلاس 
و با شخصيت تصور مي كنيد حتي اگر با آنها 
هيچ برخورد و كلامي نداش��ته باشيد و... در 
واقع رفتار ديگران را تقليد  و از الگوي تأييد 

اجتماعي پيروي كرده ايد. 
حتماً حكايت مع��روف ملانصرالدين و  آش 
را شنيده ايد كه س��ر يك كوچه ايستاده بود 
و ديگران را به دروغ به س��مت كوچه خاصي 
هدايت مي كرد و مي گفت آنجا  آش مي دهند. 
بعد ك��ه ديد خيلي ه��ا دارند به آن س��مت 
مي روند، شك كرد كه نكند واقعاً خبري باشد! 
اين شد كه خودش هم از ترس بي كلاه ماندن 
سر به آن سمت رفت. اين حكايت قديمي مثال 

مشهوري از همان تأييد اجتماعي است!
  چرا به تأييد اجتماعي رو  مي آوريم؟

ذهن انسان عادت دارد كه براي از بين بردن 
ترس ها و اضطراب دروني خود دنبال توجيه 
بگردد و سعي كند خود را راضي كند. يكي از 
روش هايي كه مي تواند ذهن انس��ان را قانع 

كند كه ترسش بيهوده است تأييد اجتماعي 
است. ما به اين دليل از تأييد اجتماعي استفاده 
مي  كنيم كه در بسياري از مواقع نمي دانيم چه 
رفتاري بايد از خودمان نشان دهيم. از تأييد 
اجتماعي به اين منظور استفاده مي كنيم تا 
رفتار درس��ت را در موقعيت هاي ناآشنا ياد 
بگيريم و خداي نكرده انس��ان ناموجهي به 

نظر نياييم. 
ما چيزهايي كه ديگ��ران توصيه مي كنند را 
مي خريم، چون فكر مي كنيم آنها بيشتر از ما 
نسبت به خوب و بد موضوع اطلاع دارند. شايد 
هم چون مي خواهيم مثل آنها باشيم اين كار 
را مي كنيم. با توجه به مصرف زدگي جامعه و 
پيشروي افراد به سمت وسوي مادي گرايي، 
افراد مادي گرا خيلي بيشتر از تأييد اجتماعي 
استفاده مي كنند، زيرا براي آنها تأييد توسط 
افراد مرجع و متخصص بسيار مهم تر از بقيه 

افراد جامعه است. 
يكي از معروف ترين كاربردهاي تكنيك تأييد 

اجتماعي، استفاده در س��ريال هاي خانگي 
معروف در گذش��ته اس��ت. احتمالاً سريال 
معروف دوستان را تماشا كرده  يا حتماً نام آن 
را شنيده ايد. س��ريال دوستان يك مجموعه 
كمدي موقعيت امريكايي است. اين سريال در 
فهرست »۵0 سريال برتر تاريخ در رده ۲۱ و 
در فهرست ۵0 سريال برتر تاريخ مجله امپاير 
در رده ۷ قرار دارد. در سال ۲0۱۳، دوستان 
در فهرست بهترين سريال هاي نوشته شده از 
طرف انجمن نويسندگان امريكا در رده ۲4 و 
در فهرست 60 سريال برتر تاريخ در رتبه ۲۸ 
قرار گرفت. اما استفاده خارق العاده اين سريال 
از تكنيك تأييد اجتماعي چه بود؟ استفاده از 
الگوي خنده هاي مصنوعي! با استفاده از همين 
الگو توانست به شاهكار تلويزيوني تبديل شود. 
طوري كه مردم به محض شنيدن خنده هاي 
حضار ناخودآگاه مي خنديدند و با اين خنده ها 

همراهي مي كردند.
حتي در معرفي و پيشنهاد اين سريال توسط 

مردم به همديگر به نوع��ي از تكنيك تأييد 
اجتماعي استفاده شده است مانند بسياري 

ديگر از سريال هاي معروف و محبوب. 
هرچند تأييد اجتماعي در بيشتر مواقع كمك 
كننده و مفيد اس��ت اما در برخي ش��رايط، 
تكنيكي از بازاريابي براي فروش بيشتر است. 
در اين م��ورد مي توان به نظره��اي فيك يا 
قلابي افرادي در نقش خريدار در س��ايت ها 
و ش��بكه هاي مجازي اش��اره كرد. در واقع 
نظرات قلابي افراد ك��ه مثلًا خريداران قبلي 
محصول هستند به راحتي شما را به انتخاب 
يك محصول وا مي دارند حتي اگر آن محصول 
قبل از خواندن نظرات خريداران قبلي اصلًا 
براي ش��ما جذاب و مورد توجه نبوده باشد! 
در يك تحقيق مش��خص ش��د ۷0 درصد از 
افراد توصيه كاربراني كه اصلًا نمي شناسند 

را مي پذيرند. 
استفاده ديگري كه بيشتر توسط اينفلوئنسرها 
براي تبليغات استفاده مي شود اين است كه 
كالاي شما توس��ط يك اينفلوئنسر معروف 
معرفي مي ش��ود و بازدي��د و كامنت زيادي 
مي خورد حتي اگر آن كالا آنقدر كه معرفي 
مي شود خوب نباشد ولي به خاطر اين تبليغ، 
مورد استفاده يا مورد نظر ميليون ها نفر قرار 

گرفته است. 
تأييد اجتماعي فرآين��دي »بد« يا »خوب« 
نيس��ت و هدف از اين نوشتار، آشنايي با اين 
الگوي اجتماعي اس��ت تا بتوانيم مسائل را 
بهتر درك كنيم و انتخاب هاي مناسب تري 
در زندگي داشته باش��يم و از اين تكنيك در 

كسب وكارمان استفاده كنيم. 

الگوي تأييد اجتماعي چيست و چه كاربردهايي دارد؟

چگونه با موبايل از ماه عكس بگيريم؟
تصويربرداري از ماه بدون استفاده از تجهيزات 
پيشرفته قدري دشوار است، اما با رعايت چند 
نكته س��اده مي ت��وان تصاوير ب��ا كيفيت و 
خيره كننده اي را به وسيله گوشي ثبت كرد. 

هنگامي كه پديده ماه كام��ل اتفاق مي افتد، 
بسياري افراد گوشي هاي هوشمند خود را به 
دست مي گيرند تا اين لحظه زيبا را ثبت كنند، 
اما متأسفانه تصويربرداري از ماه با اس��تفاده از دستگاه هاي غير پيشرفته با چالش هاي فراواني 
همراه است. فاصله زياد ماه از زمين و وجود نور كم در شب نيز مشكلات ما را دوچندان مي كند. 
خوشبختانه اپليكيشن هاي متعددي براي سيستم عامل اندرويد و iOS وجود دارند كه با بالا بردن 
نرخ حساسيت، به شما اجازه مي دهند در محيط هاي كم نور نيز تصاوير باكيفيتي را خلق كنيد. 
تصويربرداري از ماه هنگام عبور از قله كوه يا يك سازه معماري زيبا نيز به جذابيت كار مي افزايد. 
براي گرفتن بهترين نتيجه، گوشي ش��ما بايد داراي لنز تله فوتو با قابليت زوم بالا باشد. هر چه 
بالاتر، بهتر! مي توانيد گوشي خود را روي سه پايه قرار دهيد تا ميزان لرزش را به حداقل برسانيد. 
همچنين توصيه مي شود به جاي ثبت عكس به صورت دستي، از تايمر خودكار دو ثانيه اي براي 
فعال سازي شاتر استفاده كنيد. ويژگي iSO  را روي ۱00 و اندازه فايل را به Raw تغيير دهيد تا 
تصوير با بزرگ ترين ابعاد ممكن درون گوشي ذخيره شود.  تصويري كه در بالا مشاهده مي كنيد 
به كمك دوربين گوشي گرفته شده اند. همان طور كه مي بينيد رعايت چند نكته ساده و البته كمي 

خلاقيت، تأثير بسزايي در خلق يك تصوير زيبا از ماه دارد. 

 سازمان هاي دولتي آلمان 
فيس بوك و اينستاگرام را ترك مي كنند

كانال تلگرامي »عصر هوشمندي« خبر داد: كميسيونر حفاظت از داده ها و آزادي اطلاعات 
آلمان در نامه اي به سازمان هاي دولتي اين كشور توصيه كرده تا پايان سال صفحات فيس بوك 

خود را تعطيل كنند. 
رويترز اعلام كرد: سازمان هاي دولت آلمان تا پايان امسال بايد صفحات فيس بوك خود را تعطيل 
كنند. كميسيونر حفاظت از داده ها و آزادي اطلاعات آلمان اعلام كرد: شبكه اجتماعي مذكور براي 

همخواني با قوانين آلمان و اتحاديه اروپا تغييرات لازم در عملكردش را اعمال نكرده است. 
اولريش كلبر كميس��يونر فدرال حفاظت از داده ه��ا و آزادي اطلاعات آلم��ان در نامه اي به 
وزارتخانه ها و س��ازمان هاي دولتي گفت: فيس بوك هيچ روش��ي ب��راي مديريت صفحات 

مؤسسات ارائه نكرده كه با قوانين اتحاديه اروپا همخواني داشته باشد. 
همچنين اپليكيشن هايي مانند كلاب هاوس، تيك تاك و اينستاگرام نيز با چنين كمبودهايي 
روبه رو هس��تند. در همين راس��تا كلبر به س��ازمان هاي دولتي توصيه كرد تا زمان تكميل 

تحقيقاتش از اين اپليكيشن ها نيز استفاده نكنند.

 وقتي محسني اژه اي 
دستور تخريب قسمتي از منزل خود را صادر كرد

 كانال تلگرامي »دكتر سلام« خاطره اي از علي 
قنبرلو، ع��كاس روزنامه همش��هري را درباره 
حجت الاس��لام محس��ني اژه اي به اش��تراك 
گذاشت. در اين خاطره آمده است: چند ماه پيش 
آقاي اژه اي منزلشان را قرار بود تعميرات كنند و 
براي همين اسباب و لوازم خانه را در اتاقي جمع 
و بعد از گرفتن مجوز لازم از شهرداري شروع به 
س��اخت كردند. از آنجايي كه مجوز تعميرات بود و ما مي دانستيم ش��امل چه چيزهايي است از 
ساخت وساز يك نيم طبقه كوچك در بالاي پشت بام منزل حاج آقاي اژه اي كاملاً تعجب كرده بوديم 
و از اين تخلف آشكار دلمان به درد آمده بود كه ايشان كه معاون اول قوه قضائيه است و كسي جرئت 
تذكر به ايشان را ندارد چگونه از قدرت خود سوءاستفاده كرده و در حال ساخت وساز اضافي است. 

گذش��ت تا دقيقاً همان روزي آمدند كه كار تعميرات تمام ش��ده بود و نظافت كرده بودند تا 
وسايل منزل را بچينند، همه چيز خوب و منظم بود تا اينكه معاون اول قوه قضائيه از سركار 
تشريف آوردند. حاج آقا با عصبانيت برگشتند و با خانواده سوار ماشين شدند و رفتند. در اين 
هنگام صداي پتك بود كه بلند شد و دوباره گردوخاك و سروصدا. ما كه تعجب كرده بوديم كه 
چرا خانه را خراب مي كند كارگر ايشان. چند روز بعد كه ايشان برگشتند كاشف به عمل آمد 
كه كارگر بنايي كه در منزل ايشان مش��غول بوده جهت خودشيريني يك اتاق كوچك براي 
مطالعه حاج آقا اژه اي درست كرده و هيچ چيزي هم نگفته، تا اينكه حاجي مي آيد و مي پرسد 
اين چيست كه كارگر مي گويد اينجا را اضافي درست كرديم براي شما. حاج آقا مي گويند مجوز 

ما تعميرات بود نه ساخت وساز، سريع خرابش كنيد.

برنامه دولت سيزدهم در حوزه مسكن چيست؟
 صمد عزيزنژاد در صفحه اينس��تاگرامي خود 
نوشت: آمار رسمي بانك مركزي، نشان مي دهد 
متوسط قيمت مسكن در شهر تهران در خرداد 
ماه ح��دود ۳0 ميليون تومان بوده اس��ت. به 
عبارتي يك زوج براي خانه دار ش��دن نياز به 
يك ونيم ميليارد تومان وجه نقد دارد. در كلان 
شهرهاي كشور نيز قريباً اين شرايط حاكم است. 
شهرهاي متوسط و كوچك نيز از اين فرآيند كلي تبعيت مي كنند. حال برنامه چهار ساله دولت 
سيزدهم بايد تأمين زمين رايگان براي ايجاد تراكم هاي عمده براي صاحب خانه شدن مردم است. 
فرمول خيلي ساده اي است، ۷0 درصد هزينه مسكن مربوط به زمين است و اگر زمين رايگان 
تأمين نشود، ۳۵ سال طول خواهد كش��يد تا يك زوج صاحب خانه شود. تأمين زمين رايگان، 
فوري ترين كار دولت است. در گام دوم با توليد انبوه مسكن نيز قيمت تمام شده هر متر آن كاهش 

خواهد يافت و در نتيجه مي توان اميد به خانه دار شدن مردم را در ميان مدت عملياتي نمود. 

اين برنامه هاي توسعه، برنامه نيستند 
 سيدياسر جبرائيلي در كانال تلگرامي خود 
نوشت: اين سخن ش��ايد عجيب و مضحك 
به نظر برسد اما يكي از فجايع برنامه نويسي در 
كشور ما اين است كه قانون برنامه پنج ساله 
داريم، اما برنامه به معني واقعي كلمه نداريم. 
يعني برنامه هاي پنج ساله توسعه ما هرگز به 
اين ش��كل نبوده اند كه دقيقاً مشخص كنند 
مسائل اولويت دار كشور در اين پنج س��ال كدامند و براي حل اين مسائل بايد از كدام نقطه، 

توسط كدام دستگاه ها و از كدام مسير، به چه نقطه اي برسيم. 
به بند ت از ماده 4۸ قانون برنامه ششم توسعه كه ناظر به مسئله برق است، دقت بفرماييد: »دولت 
مكلف است... از طريق وزارت نيرو در طول اجراي برنامه نسبت به افزايش توان توليد برق تا ۲۵ هزار 
مگاوات از طريق سرمايه گذاري مؤسسات عمومي غيردولتي، تعاوني و خصوصي اعم از داخلي و 
خارجي يا منابع داخلي شركت هاي تابعه يا به صورت روش هاي متداول سرمايه گذاري از جمله 
ساخت، بهره برداري و تصرف )BOO( و ساخت، بهره برداري و انتقال )BOT( اقدام نمايد. خريد 

تضميني برق بر اساس نرخ تعيين شده توسط شوراي اقتصاد خواهد بود.« 
ظاهر ماجرا اين است كه وزارت نيرو مكلف شده است از مسير مشخص شده، ۲۵ هزار مگاوات 
به ظرفيت توليد برق كشور اضافه كند. در طول برنامه ششم نصف اين مقدار )يعني ۱۲۵00 
مگاوات( به ظرفيت توليد برق كشور اضافه ش��ده و در نتيجه اين كم كاري، شاهد مشكلات 
امروز هستيم. اما سؤال اينجاس��ت كه آيا وزارت نيرو به تكاليف قانوني خود در برنامه ششم 
عمل نكرده است و بايد مورد مؤاخذه و بازخواست از بابت ترك فعل قرار گيرد؟ متأسفانه پاسخ 
منفي است. اگر به متن قانون دقت بفرماييد، با يك كلمه دو حرفي »تا« تكليف از روي دوش 
دستگاه مربوطه برداشته شده است: »تا ۲۵هزار مگاوات...« يعني اگر يك مگاوات هم در طول  
پنج سال به ظرفيت توليد برق كشور اضافه مي شد، مصداق »تا ۲۵هزار مگاوات« بود و وزارت 
نيرو به تكليف خود عمل كرده بود. اين »تا ۲۵ هزار مگاوات« عملًا هيچ تفاوتي از حيث تكليف 

قانوني با في المثل »تا ۱00هزار مگاوات« ندارد و يك عبارت بي خاصيت است. 
اين مدل برنامه نويسي، خيال پردازي نيز هست. اگر »مؤسسات عمومي غيردولتي، تعاوني و 
خصوصي اعم از داخلي و خارجي« به هر دليلي حاضر به سرمايه گذاري در توليد برق نشدند، 
اين قس��مت از قانون نيز خاصيت خود را از دست مي دهد. برنامه اي شايسته عنوان »برنامه« 
است كه في المثل در حوزه صنعت برق مشخص كند دقيقاً چند مگاوات ظرفيت در كدام نقطه با 
كدام منابع مالي بايد ايجاد شود. غير از اين باشد، وجود و فقدان برنامه اي كه با صرف زمان و هزينه 

مادي و معنوي فراوان تدوين و تصويب مي شود، تفاوتي به حال كشور ندارد.

كودك 70 ساله !
آيت الله جوادي آملي:

زمان و عمر هر كسي از حيطه نفس او بيرون نيست و عمر حقيقي 
انسان را نبايد با دفعات گردش زمين به دور خورشيد محاسبه كرد. 
اين عمر بيروني براي ثبت در شناسنامه به كار مي آيد. عمر مفيدي 
كه خدا به آن س��وگند ياد مي كند: »لعمرك إنهّم لفي سكرتهم 

يعمهون« همان مقدار سير و سلوك دروني اوست. 
 بنابراين ممكن است انس��ان در شناسنامه ۵0 يا ۸0 سال عمر 
داشته باش��د، ولي در س��ير و س��لوك هنوز كودك باشد. پس 
كودكان ۷0 ساله، سالمنداني هستند كه از رشد عقلي برخوردار 
نبوده اند، چنان كه سالمندان كودك همان خردسالاني هستند 

كه كار كلان كرده و يك شبه ره صدساله را طي نموده اند. 
منبع: كتاب توحيد در قرآن، صفحه 159

   آیينه نفس

فواد ايزدي در صفحه توئيتر خود نوشت: »قاتل 400 هزار نفر« تيتر و توصيه نشريه ديلي بيست 
براي مرگ وزير دفاع اسبق امريكا: »عزادار وزير دفاع نشويد. عزادار قربانيانش باشيد.« هفته 

حقوق بشر امريكايي امسال با مرگ دونالد رامسفلد در اين هفته معناي مضاعفي پيدا كرد. 

مهدي محمدي در توئيتي نوشت: به ششمين سالگرد امضاي برجام نزديك مي شويم. از 
يك ديپلمات غربي در وين پرسيده اند چگونه بايد اين سالگرد را گرامي داشت؟ به بلومبرگ 

گفته است: »با يك دسته علف هرز!«

يك مشت علف هرز معناي مضاعف هفته حقوق بشر امريكايي
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